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حذف تصویر یوزپلنگ آسیایی
 از پیراهن تیم ملی فوتبال؛ »عقب گرد«

یک متخصص اکولــوژی و مدیریت حیات وحــش در واکنش به حذف تصویر 
یوزپلنگ آســیایی از پیراهن تیم ملی گفت: حذف ایــن تصویر از پیراهن تیم 
ملی کار صحیحی نیســت چراکه یوز به عنــوان گونه چتر می تواند توجه مردم 
به ســایر گونه های در معرض انقراض را جلب کند تــا آن ها نیز از این موضوع 
مرتفع شوند. همچنین این تصویر دغدغه محیط زیستی به ویژه در جهت توجه 
به موضوع حیات وحش را برای کل مردم فراهم کرده اســت.به گزارش ایســنا، 
در آســتانه رونمایــی از پیراهن تیم ملی فوتبال ایــران در جام جهانی قطر که 
به گفته تولیدکننده آن، نقش یوزپلنگ آســیایی از این پیراهن حذف شــده و 
تنها نمادی از پوســت یوز روی آن طراحی شــده است، حسن اکبری - معاون 
محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست - به ایسنا 
گفته بود: بخشــی از توجه کنونی مردم، دوستداران محیط زیست و رسانه ها به 
یوزپلنگ آســیایی حاصل انجام فعالیت هایی مانند نقش بستن یوز روی پیراهن 
تیم ملی فوتبال بوده اســت.حالا عبداله ســالاری - اکولوژی و مدیریت حیات 
وحش - در گفت و گو با ایســنا، در واکنش به حذف تصویر یوزپلنگ آســیایی 
از پیراهن تیم ملی گفت: من ۱۰۰ درصد با این اقدام مخالف هســتم. زمانی که 
تصویر یوزپلنگ روی پیراهن تیم ملی نقش بست نه تنها گونه یوزپلنگ را تحت 
تاثیر قرار داد بلکه موجب ایجاد دغدغه  محیط زیستی به ویژه در جهت توجه به 
موضوع حیات وحش در کل مردم شد. وی افزود: شاید موضوعاتی مانند آلودگی 
هوا، سایر آلودگی های زیست محیطی با مفهوم یوزپلنگ همخوانی نداشته باشد 
اما یوزپلنگ به نمادی برای حفاظت از تنوع زیستی و حیات وحش تبدیل شد، 
درنتیجه حذف این تصویر از پیراهن تیم ملی کار صحیحی نیســت چراکه یوز 
به عنوان گونه »چتر« )گونه هایی که ســایر گونه ها را پوشش می دهند(می تواند 
توجه مردم به ســایر گونه های در معرض انقراض را جلب کند تا آن ها نیز از این 
موضوع مرتفع شوند.سالاری تاکید کرد: در شرایط فعلی باتوجه به مرگ و میر و 
تلفات یوزپلنگ آسیایی  به جای حذف تصویر این گونه از پیراهن تیم ملی باید 
توجه بیشتری به آن صورت بگیرد. علاوه بر یوز باید از تصویر سایر گونه های در 
معرض خطر انقراض مانند میش مرغ نیز بر پیراهن تیم فوتبال - که پر مخاطب 
است - یا تیم های باشــگاهی استفاده کنند تا بیشتر به این گونه ها توجه شود. 
حذف این تصویر به نوعی بازگشت به گذشته است.وی درباره نمایش تنها بخشی 
از نقش پوست یوزپلنگ آسیایی بر پیراهن تیم ملی اظهار کرد: به نظر می رسد 
مردم در ســطح عموم جامعه نسبت به گونه یوز شناخت کافی و لازم را نداشته 
باشــند تا متوجه نقش پوست او بر پیراهن شوند بنابراین تنها حضور قسمتی از 
نقش پوســت یوز گویا نیست. به عبارتی به احتمال بسیار تصویر برای مخاطب 
گنگ خواهد بود و مردم نمی توانند برداشت حفاظتی از این موضوع داشته باشند. 
مخاطب تفاوت پوست یوزپلنگ، پلنگ و گونه هایی مانند آن ها را کمتر تشخیص 
می دهد، بدین جهت مشاهده تصویر یوز به صورت واقعی با همان شکل و شمایل 
یوزپلنگ  بسیار بهتر و مفهومی تر می تواند دغدغه ما را به دیگران انتقال دهد. این 
متخصص اکولوژی و مدیریت حیات وحش درباره استفاده از تصویر یوز بر پیراهن 
دیگر ورزش های پرمخاطب گفت: حتما باید این اتفاق در ورزش های پرمخاطب 
دیگر مانند کشتی، والیبال، بسکتبال و ... صورت بگیرد البته ابتدا لازم است این 
موضوع کارشناسی و بررسی شود که کدام گونه در معرض خطر انقراض با ورزش 
مورد نظر به لحاظ ساختاری همخوانی دارد. با این اقدام آموزش و فرهنگ سازی 
بین مردم رخ می دهد همچنین برای حفاظت از حیات وحش بیشتر دغدغه مند 
می شــوند.وی در پاسخ به سوال ایسنا که آیا وجود تصویر یوزپلنگ روی پیراهن 
تیم ملی باعث جلب توجه بین المللی نســبت به یوز می شود، توضیح داد: وجود 
تصویر یوز بر پیراهن تیم ملی و حضور ملی پوشــان در مســابقات جام جهانی و 
سایر مســابقات خارج از کشور کنجکاوی مخاطبان را برمی انگیزد که این نقش 
چیست؟ طبیعتا تاریخچه یوز در وبسایت فدراسیون وجود دارد که با خواندن آن 
توجه بین المللی نســبت به این موضوع جلب می شود. در برخی موارد می توان 
این موقعیت را به فرصت تبدیل کرد چراکه احتمال ســرمایه گذاری پروژه های 
بین المللــی و صندوق)فاند(های بین المللی بر موضوعات حفاظتی حیات وحش 
ما وجود دارد و ما می توانیم از این طریق از حمایت آن ها بهره مند شویم.سالاری 
در پایان تاکید و خاطرنشــان کرد: موضوع اساسی که باید مورد توجه واقع شود 
ایجــاد دغدغه نه تنها در جهت حفاظت از یوز بلکه برای حفاظت از زیســتگاه 
یوز اســت. با حضور تصویر یوز بر پیراهن تیم ملی دغدغه های عمومی نسبت به 
این موضوع بیشــتر شده است. بدین جهت می توان با حفاظت از زیستگاه یوز از 
دیگرهای گونه های شاخص و مهم آنجا مانند آهو، جبیر، قوچ و میش، کل و بز و 
انواع پرندگان مثل هوبره حفاظت کرد. یوز نه تنها نماد حفاظت از این گونه است 
بلکه می تواند نماد حفاظت از زیســتگاه باشد و نسبت به حفاظت از زیستگاه ها 

دغدغه ایجاد کند.

۶ فوتی و شناسایی ۱۲۴ بیمار جدید کرونا در کشور
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، طی ۲۴ ســاعت ۱۲۴ بیمار کووید -۱۹ در کشور 
شناســایی شدند و متاسفانه شــش بیمار نیز جان خود را به دلیل این بیماری 
از دســت دادند.به گزارش ایسنا، از روز 6 آبان  تا روز ۷ آبان ۱۴۰۱ و بر اساس 
معیارهای قطعی تشــخیصی، ۱۲۴ بیمار جدید مبتلا به کووید-۱۹ در کشور 
شناســایی و ۵۷ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید-۱۹ در کشور 
به ۷ میلیون و ۵۵۷ هزار و ۳6۴ نفر رسید.متاســفانه در طول ۲۴ ســاعت، 6 
بیمار مبتلا به کووید-۱۹ در کشــور جان خود را از دست دادند و مجموع جان 
باختگان این بیماری، به ۱۴۴ هزار و ۵۷۱ نفر رسید.خوشبختانه تا روز ۷ آبان ۷ 
میلیون ۳۳۱ هزار و ۵۹۵ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص 
شده اند.۱۳۷ نفر از بیماران مبتلا به کووید-۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه 
بیمارســتان ها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز ۷ آبان ۵۴ میلیون و ۳۵۰ هزار و 
۵۲۲ آزمایش تشــخیص کووید-۱۹ در کشور انجام شده است.همچنین تا روز 
۷ آبــان، 6۵میلیون و ۱۱۸ هزار و ۷۲ نفــر دوز اول، ۵۸ میلیون و ۵۲۳ هزار و 
۳۷۸ نفر دوز دوم و ۳۱ میلیون و ۳۲۵ هزار و ۵۰۸ نفر دوز سوم و بالاتر واکسن 
کرونا را در کشور تزریق کرده اند.به این ترتیب مجموع واکسن های تزریق شده 
در کشــور به ۱۵۴ میلیون و ۹66 هزار و ۹۵۸ دوز رسید.در یک شبانه روز نیز 
۵ هزار و ۳۲۱ دوز واکســن کرونا در کشور تزریق شده است.  در حال حاضر ۳ 
شهرستان در وضعیت قرمز، ۱۷ شهرستان در وضعیت نارنجی، ۲۱۸ شهرستان 

در وضعیت زرد و ۲۱۰ شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند.  

محموله ۵۰ تنی آنتی بیوتیک  وارد کشور شد
در ســاعت اولیه بامداد دیروز، محموله ۵۰ تنی انواع آنتی بیوتیک وارد کشــور 
شــد.به گزارش ایسنا، بنابر اعلام وزارت بهداشــت، با حضور وزیر بهداشت و از 
طریق فرودگاه امام خمینی )ره( محموله دارویی شامل ۵۰ تن انواع داروی آنتی 
بیوتیک )قرص و شربت(، ساعت ۲ بامداد دیروز به وسیله یک فروند هواپیمای 
بوئینگ ۷۴۷ از کشــور هند وارد ایران شــد.وزارت بهداشت اعلام کرد که این 
محموله دارویی به زودی پس از ثبت و انجام مراحل لازم توسط سازمان غذا و 

دارو وارد بازار دارویی کشور خواهد شد.

لزوم ساماندهی واردات چوب به کشور 
برای تامین نیاز صنایع و حفظ جنگل ها

رئیس سازمان حفاظت محیط زیســت بر ضرورت ساماندهی واردات چوب به 
کشور به منظور تامین نیاز صنایع و حفظ جنگل ها تاکید کرد.به گزارش ایسنا 
علی ســلاجقه در جلسه بررســی وضعیت صنعت چوب با اشاره به نیاز کشور 
برای واردات چوب اظهارکرد: با اجرای طرح تنفس جنگل ها از یک ســو و نیاز 
صنایع کشور به چوب، واردات چوب لازم و ضروری است اما می بایست این امر 
ساماندهی شود تا هم خیال صنایع از بابت تامین نیازشان راحت باشد و هم به 

جنگل های کشور آسیب نرسد.

محیط زیست

اخبار کوتاه

رئیس آزمایشگاه مرجع کشوری کووید-۱۹ در انستیتو پاستور تشریح کرد

BA5 همچنان واریانت غالب کرونا در ایران و جهان

معاون درمان وزیر بهداشت خبر داد

مراجعه روزانه ۱۲۰۰ نفر به مراکز درمانی برای بیماری های تنفسی

صف »بلند بالای« وام فرزندآوری و بانک هایی که اعلام »بی اعتباری« می کنند

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش خبر داد

کمبود۶۰ هزار مربی پرورشی در مدارس

واکنش مدیرعامل پسماند شهرداری تهران به گزارش تشکیل ابر متان در کهریزک

رئیس آزمایشــگاه مرجع کشــوری کووید-۱۹ در انستیتو 
پاســتور ضمن تشــریح آخرین اخبار و اطلاعات ویروس 
کرونــا در ایران و جهان، در عین حــال توضیحاتی درباره 
چرایــی بروز افزایشــی آنفلوآنزا ارائــه کرد.دکتر مصطفی 
صالحی وزیری در گفت وگو با ایســنا، درباره آخرین اخبار 
و وضعیــت کرونا، گفت: در کشــور ما و حتی دنیا کماکان 
واریانت غالب ویروس کوویــد-۱۹ اومیکرون نوع BA۵ و 
بعد از آن نوع BA۴ است. هرچند که واریانت های جدیدی 
هم شناســایی شــدند اما زیاد نیســتند و به طور کلی یا 
نوترکیب و یا زیرمجموعه ای از اومیکرون هستند که هر از 
گاهی اهمیت پیدا می کنند؛ اما تاکنون سرعت انتشار آنها 
مشــابه اومیکرون BA۵ نبوده و نتوانستند جایگزین این 
  BQ.1،  BQ1.1،  وارایانت شوند.وی افزود: واریانت های
BA.4.6،  BA.2.75وBF.۷در هفته های گذشــته در 
کشورهایی که دارای نظام پایش مناسب هستند شناسایی 
شده و سرعت افزایش آنها ممکن است چالش برانگیز باشد. 
پایش تغییرات ژنتیکی ویروس کرونا در ایران متناســب با 
ظرفیت کشــور در حال انجام است که البته قابل مقایسه 
با کشورهای پیشــرفته نیست. در اغب کشورهای همسایه 
ایران این پایش انجام نمی شــود. در حال حاضر و بر اساس 
آخرین داده های اصل از پایش اومیکرون BA۵، حدود ۸۰ 

درصد موارد در ایران و جهان را شامل می شود.
رئیس آزمایشــگاه مرجع کشــوری کووید-۱۹ در انستیتو 
پاســتور درباره موضوع مطرح شــده توسط برخی صاحب 
نظران مبنی بر اینکه »با شناســایی این زیرسویه ها، کرونا 
به سمت SARS CoV تیپ یک یا سه می رود«، توضیح 
داد: زمانی که اومیکرون شناســایی شد برخی اعلام کردند 
در این واریانت آنقدر تفاوت ژنتیک اتفاق افتاده اســت که 

دیگر نمی توان آن را SARS تیپ دو دانســت و باید یا آن 
را ســروتایپی از SARS CoV-2  دانست یا اینکه اعلام 
کرد که این ویروس SARS CoV-3 اســت؛ در صورتی 
که چنین موضوعی هنوز به صورت رسمی توســط کمیته 
بین المللــی نام گذاری و طبقه بنــدی ویروس ها پذیرفته 
شده نیست که اومیکرون ویروس جدید باشد؛ اگر چه این 
واریانت از لحاظ تغییرات ژنتیکی، بسیار متفاوت از ویروسی 
اســت که در ســال ۲۰۱۹ در چین شناسایی شد.او تاکید 

کرد: روال طبیعی تکامل ویروس این است که بتواند انتشار 
پذیری بیشــتری پیدا کند و از پاسخ سیستم ایمنی بدن 
فرار کند که از طرف مقابل شــدت بیماری زایی اش کاهش 
می یابد. روند طبیعی باید چنین باشد اما وقوع اتفاقات دیگر 
که غیرقابل پیش بینی باشــد هم نباید دور از انتظار باشد؛ 
چرا که به یاد داریم در ایام کرونا اتفاقات غیرقابل پیش بینی 
زیادی را هم تجربه کردیم.این عضو هیات علمی انســتیتو 
پاستور ایران در پاســخ به این سوال که آیا ممکن است با 

توجه با احتمال فراگیــری بالای ویروس آنفلوآنزا در فصل 
سرد سال جاری، ترکیبی از ویروس کرونا و آنفلوآنزا ایجاد 
بیماری کند؟، تصریح کرد: این موضوع خیلی بعید اســت؛ 
زیرا از خانواده های کاملا جدایی هســتند و اگر قرار باشد 
شاهد ویروس نوترکیبی باشیم،   بین خود واریانت های کرونا 
خواهد بود. موضوع مهم این اســت که در این فصول تنها 
ویروس آنفلوآنزا افزایش نمی یابد بلکه ســایر ویروس های 
تنفســی از جملــه کروناویروس های فصلی هــم افزایش 
می یابد؛ زیرا افراد بویژه ســنین پایین تر طی دو سال و نیم 
گذشــته کمتر در جامعه و در معرض این ویروس ها حضور 
داشــتند و اکنون با قرارگیری در جامعه و فضاهای بسته و 

فاقد تهویه این ویروس ها مجددا گردش می یابند.
وی افزود: در خصــوص آنفلوآنزا با نگاه به نیم کره جنوبی 
پیش بینی شده بود که موارد ابتلا افزایشی خواهد شد. یکی 
از دلایلــی هم که زودتر متوجه فراگیری آنفلوآنزا نســبت 
به ســالیان قبل شــدیم این اســت که پایش و تست های 
آزمایشگاهی بهتری داشته ایم.صالحی وزیری درباره احتمال 
بروز موج هشتم کرونا، اظهار کرد: این موضوع بعید نیست. 
در مورد کرونا باید منتظر اتفاقات غیرمنتظره هم باشیم اما 
اگر بخواهیم واقع بین باشیم باید بگوییم که موارد کرونا در 
کشور کاهشی بوده است ولی اگر هم موارد کرونا افزایشی 
باشد، برخلاف گذشته موارد بستری بیمارستانی و مرگ و 
میر ناشــی از کرونا مانند قبل زیاد نخواهد بود؛ چون پاسخ 
ایمنی سلولی و آنتی بادی می تواند شدت بیماری را کاهش 

دهد.
وی درباره نوع آنفلوآنزای شــایع در کشور طی سال جاری، 
گفت: نوع فراگیر این ویروس بیشتر H3N2 است البته نوع 

H1N1 هم وجود دارد.

معاون درمان وزیر بهداشت با اشاره به مراجعه روزانه بیش 
از ۱۲۰۰ نفر از مردم بــه مراکز درمانی گفت: بیش از ۵۰ 
درصد این افراد مبتلا به آنفلوآنزا هستند.ســعید کریمی در 
گفت وگــو با خبرنــگار ایلنا با بیان اینکــه روزانه ۳۰ هزار 
بیمار تنفســی به بیمارســتان ها مراجعه می کنند، گفت: 
این عدد شــامل همه بیماران تنفســی است که بر اساس 
نمونه گیری های انجام شده بیش از ۵۰ درصد این افراد به 
آنفلوآنزا مبتلا هستند.وی افزود: همچنین روزانه حدود هزار 
و دویست نفر در بیمارستان های کشور به دلیل بیماری های 
تنفسی در کشور بستری می شوند که بیش از ۵۰ درصد از 
آن ها را مبتلایان به آنفلوآنزا تشــکیل می دهند و کمتر از 
۱۰ درصد آن را کرونا و مابقی آن ها را ســایر بیماری های 
تنفسی تشکیل می دهند.وی در رابطه با تفاوت های آنفلوآنزا 
و کرونــا نیز اظهار کرد: علائم آنفلوآنزا به صورت ناگهانی و 

انفجاری مانند درد و تب های ناگهانی خود را نشان می دهد. 
تشــخیص قطعی آن از کرونا به غیر از تست های پی سی آر 
وجود ندارد.معاون وزیر بهداشت در ادامه با بیان اینکه افراد 
در معرض خطر باید هم واکسن آنفلوآنزا و هم واکسن کرونا 
را تزریق کنند، گفت: هر دوی این واکسن ها موجود است. 
وی تاکیــد کرد: افراد بیمــار و دارای علامت باید از حضور 
در اجتماعات، محل کار، دانشــگاه، مدرســه و مترو پرهیز 
کنند.وی یادآور شد: افراد مبتلا باید از مصرف بدون تجویز 
دارو بــه ویژه آنتی بیوتیک پرهیز کنند، چرا که در بیماری 

ویروسی آنتی بیوتیک کاربرد ندارد.
او همچنین در مورد بازگشــت شــهرهای قرمز به نقشــه 
کرونایی کشور نیز گفت: این موضوع به دلیل افزایش موارد 
بستری اســت. در برخی از شهرها به دلیل اینکه جمعیت 
کمی هــم دارند بــا کمترین افزایش بســتری دوباره قرمز 

خواهند شــد.کریمی یادآور شد: در حال حاضر پیک کرونا 
در کشور نداریم بلکه با پیک آنفلوآنزا روبه رو هستیم، اما به 
تبع آن بیماری های تنفسی نیز افزایش پیدا می کنند.معاون 
درمان وزارت بهداشت در رابطه با پروتکل های درمانی برای 
بیماران تنفســی و برنامه ریزی برای میزان مصرف دارو در 
زمــان پیک بیماری ها نیز گفت: ما ۸۳۰ محصول دانشــی 
شامل گایدلاین و دســتورالعمل های مختلف برای تجویز 
دارو و به ویژه آنتی بیوتیک داریم و اینکه در زمانی که فرد 
بستری است از چه زمانی و تا کی باید چه دارویی و به چه 

میزان برای او تجویز شود.
وی همچنین در مورد مراکز سرپایی و پروتکل های مرتبط 
با آنفلوآنزا و همچنین میــزان زیاد تجویز آنتی بیوتیک در 
این مراکز نیــز اظهار کرد: ما یک دســتورالعملی را برای 
این بیماری تدوین کردیم که در هفته گذشته منتشر شد 

اما باید این دســتورالعمل ها را اجباری کرده و در سیستم 
نسخه نویســی الکترونیک جای گذاری شود تا خارج از آن 
کســی نتواند دارو و به ویژه آنتی بیوتیک تجویز کند.معاون 
درمان وزیر بهداشت همچنین در مورد آمار تجویز دارو بر 
اساس بررسی نسخه ها نیز اظهار کرد: اطلاعات این موضوع 
در حال حاضر در نزد ســازمان بیمه ســلامت اســت. این 
اطلاعات را اخذ کردیم و پس از بررسی آن ها مدیریت لازم 
در خصوص تجویز دارو صورت خواهد گرفت.وی همچنین 
در رابطه با این موضوع که وزارت بهداشت پیش بینی لازم 
را بــرای میزان مصرف دارو در زمان پیک های یک بیماری 
و پس از آن را ندارد، اظهار کرد: این موضوع درست نیست 
و نباید بهانه ای برای کمبود دارو برای مراکز دارویی باشــد 
بلکه تمامی مراکز دارویی همیشــه باید ذخیره استراتژیک 

داشته باشند.

مدیــرکل دفتر برنامه ریــزی و توســعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانــان، درباره پرداخــت »وام ازدواج« و 
»فرزنــدآوری« به افرادی که ســربازی نرفته اند، گفت: در 
حال حاضر دیگر وضعیت نظام وظیفه به عنوان »شــرط« 
پرداخت وام ازدواج مطرح نیست و بسیاری از بانک ها این 
وام را بــه افرادی که ســربازی نرفته باشــند نیز پرداخت 
می کننــد اما در خصوص پرداخــت وام فرزندآوری هرچه 
پیگیری کردیم به نتیجه ای نرسیدیم چراکه تصمیم گیری 
بر عهده نظام وظیفه اســت.مهدی متقی فر در گفت وگو با 
ایسنا، در پاسخ به این ســوال که نظام وظیفه اعلام کرده 
بود هیچ وامی به افرادی که ســربازی نرفته باشند پرداخت 
نمی شود، درباره وضعیت پرداخت وام ازدواج و فرزندآوری 
به این افراد اظهار کرد: قبلا معافیت از خدمت نظام وظیفه 
و یا داشتن کارت پایان خدمت »شرط« پرداخت وام ازدواج 
بود اما در حال حاضر دیگر وضعیت نظام وظیفه به عنوان 
»شــرط« پرداخت وام ازدواج مطرح نیســت و بسیاری از 
بانک ها این وام را به افرادی که ســربازی نرفته باشند نیز 
پرداخت می کنند.به گفته وی، به طور کلی از ابتدای سال 
جاری تا پایان شــهریور ماه، ۱۵۳ میلیارد و ۷۴۱ میلیون 
و 6۴۹ هــزار ریال وام فرزنــدآوری و 66۹ میلیارد و ۴۷۴ 
میلیون و 6۲۷ هزار ریال وام ازدواج به متقاضیان پرداخت 

شده است.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان وزارت 
ورزش و جوانــان درباره پرداختی هــای وام فرزندآوری از 
ابتدای سال جاری تا پایان شهریورماه، توضیح داد: در این 
بازه زمانی ۱ میلیــون و ۷۳۱ هزار و ۴۱ نفر برای دریافت 
وام فرزنــدآوری ثبت نام کرده اند که از این بین تنها ۳۸۳ 
هزار و ۳۷۷ فقره وام فرزندآوری پرداخت شده است. تعداد 
در صف ماندگان دریافت این وام یعنی کسانی که مدارک 
را تکمیل کرده و منتظر دریافت وام هستند نیز زیاد است. 
از ابتدای ســال جاری تا شهریور ماه ۳۲۸ هزار و ۵۴۳ نفر 
در صف دریافت وام فرزندآوری مانده اند و علیرغم تکمیل 
ثبت نام و مدارکشــان همچنان وام فرزندآوری را دریافت 
نکرده اند.متقی فر درباره چرایی آمار بالای در صف ماندگان 
وام فرزندآوری، یادآور شد: بسیاری از شعبه ها در استان ها 
اعلام می کنند برای پرداخت وام فرزندآوری اعتبار لازم را 
ندارند. ما در خصوص پرداخت وام ازدواج در شورای عالی 

جوانان مصوب کردیم که بانک ها موظف اند حداکثر تا ۱۵ 
روز بعد از تکمیــل ثبت نام متقاضیان دریافت وام ازدواج، 
پیامک مراجعه به شــعبه را برای افراد بفرســتند و پس از 
مراجعه به شعبه و تکمیل مدارک نیز بانک ها موظف اند وام 
را ۱۰ روزه به حساب متقاضیان واریز کنند. این مصوبه به 
تمام بانک ها ابلاغ شده است اما این مصوبه را در خصوص 
وام فرزندآوری نداریم. گاهی حتی پیامک مراجعه به شعبه 
یک الی دو ماه و بلکه بیشتر طول می کشد تا ارسال شود و 
از این رو بعضا پرداخت وام فرزندآوری با تاخیر مواجه است.
به گفته وی تهران با ۱۲.۰۷ درصد، اصفهان با ۸.۰۴ درصد، 
فارس با 6.۴۴ درصد، خوزستان با ۵.۸۳ درصد، آذربایجان 
شرقی با ۴.۳۴ درصد و کرمان با ۴.۰6 درصد بیشترین آمار 
پرداختی هــای وام فرزندآوری را به خود اختصاص داده اند.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان وزارت 
ورزش و جوانان با بیان اینکه سیستان و بلوچستان آخرین 
اســتان در میزان پرداختی های وام فرزندآوری است، ادامه 
داد: میزان دریافت وام فرزندآوری در سیستان و بلوچستان 
۰.۰۸ درصد است و وام فرزندآوری بسیار کم در این استان 
پرداخت شــده اســت. البته متقاضیان دریافت این وام در 
سیستان و بلوچستان نیز کم بوده اند. به طور کلی ۸۲۲ نفر 
بــرای دریافت این وام ثبت نام کرده اند که از این تعداد به 

۲۹۴ نفر این تسهیلات پرداخت شده است.
متقی فر در بخش دیگر ســخنان خود درباره آخرین آمار 
پرداختی های وام ازدواج در سال جاری، اظهار کرد: از اول 
ســال جاری تا پایان شهریور، تعداد کل ثبت نام کنندگان 
وام ازدواج ۹۷۷ هزار و ۷۱ نفر بوده اســت که از این تعداد 
به ۴۸6 هزار و ۳۹۹ نفر وام ازدواج پرداخت شــده اســت.

وی همچنین تاکید کرد که تعداد پرداختی های وام ازدواج 
از ابتدای ســال جاری تا پایان شهریور و در قیاس با مدت 
مشــابه خود در سال گذشته حدود ۴۰ درصد رشد داشته 
اســت و از ســوی دیگر این معاونت هر ماه در ستادهای 
ساماندهی امور جوانان وضعیت متقاضیان در صف دریافت 
وام ازدواج را پیگیــری و رصــد می کند.مدیــرکل دفتــر 
برنامه ریزی و توســعه اجتماعی جوانــان وزارت ورزش و 
جوانان درباره آمار تعداد افــرادی که در صف دریافت وام 
ازدواج مانده اند نیز توضیح داد: در بازه زمانی یاد شده ۲۲۱ 
هــزار و ۲۰۳ نفر در صف دریافت وام ازدواج مانده اند. آمار 

ثبت نام کنندگان با افرادی که در صف دریافت وام ازدواج 
مانده اند متفاوت است. افراد ثبت نام کننده مدارک خود را 
برای دریافت وام تکمیــل نکرده اند و بعضا فرآیند تکمیل 
ثبــت نام را رها کرده اند اما متقاضیانی که در صف دریافت 
وام ازدواج باقی مانده اند در عین حالی که مدارکشــان را 

تکمیل کرده اند اما هنوز وامی دریافت نکرده اند.
به گفته متقی فر از ابتدای ســال جاری تا پایان شهریور، 
اســتان تهران حدود ۱۳ درصد از پرداختی های وام ازدواج 
در کل کشــور را بــه خود اختصاص داده اســت و پس از 
تهران، خراســان رضــوی با ۷.۵۰ درصد، فــارس با ۵.۸۳ 
درصد، آذربایجان شــرقی بــا ۵.۱۹ درصد، سیســتان و 
بلوچستان با ۴.۷۱ درصد، آذربایجان غربی با ۴.۴۴ درصد و 
کرمان با ۴.۲6 درصد در صدر پرداختی های وام ازدواج قرار 
دارند.مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانان، معتقد است که بخشی از علت در 
صــف ماندگان دریافت وام ازدواج، به افزایش مبلغ این وام 
در ســال جاری باز می گردد و بعضا افرادی که از سه سال 
قبل ازدواج کرده اما تسهیلات ازدواج دریافت نکرده بودند 
نیز به دلیل رقم بالای وام ازدواج امســال برای دریافت این 
وام ثبت نام کردند و از این رو تعداد متقاضیان وام بالا رفته 
اســت.وی با یادآوری اینکه مبلغ تسهیلات وام فرزنداوری 
به ازای فرزند اول ۲۰ میلیــون تومان، به ازای فرزند دوم 
۴۰ میلیون تومان، فرزند ســوم 6۰ میلیون تومان، فرزند 
چهارم ۸۰ میلیون تومان و به ازای فرزند پنج به بعد ۱۰۰ 
میلیون تومان با کارمزد ۴ درصد است، درباره تضامین لازم 
برای دریافت این وام و اقســاط آن، توضیح داد: وام ازدواج 
نیز برای دختران زیر ۲۳ سال و پسران زیر ۲۵ سال ۱۵۰ 
میلیون تومان و برای سایرین ۱۲۰ میلیون تومان با کارمزد 

۴ درصد است. 
بر اساس قانون باید تنها یک ضامن نظیر یک ضامن معتبر 
با کسر از حقوق و یا یک ضامن دارای مغازه و پروانه کسب 
برای وام ازدواج و فرزندآوری دریافت شــود اما بسیاری از 
اوقات بانک ها در این زمینه ســلیقه ای عمل می کنند. در 
حال حاضر اقساط وام ازدواج چیزی در حدود یک میلیون 
و ۵۰۰ هزار تومان اســت و اقساط وام فرزندآوری متناسب 
با مقدار وام متفاوت است، برای مثال قسط وام 6۰ میلیون 
تومانی فرزندآوری در حدود یک میلیون و ۲۵۰ هزار تومان 

می شود. البته بازپرداخت این وام ها بالا و مناسب است.
متقی فر همچنین در پاســخ به سوال دیگری درباره خرید 
و فــروش وام ازدواج و چگونگی مقابله بــا آن، مهم ترین 
مشــکل در این زمینــه را مربوط به بحــث تضامین وام 
ازدواج دانســت و بیان کرد: اگــر بانک ها در بحث گرفتن 
تضامین به صورت ســلیقه ای عمــل نکنند و طبق قانون 
فقط یــک ضامن از متقاضیان طلب کنند، کســی حاضر 
نمی شود وام را بفروشــند چراکه وام ۱۲۰ میلیون تومانی 
قرض الحسنه ازدواج سود زیادی ندارد، بازپرداخت آن بالا 
و اقســاط آن پایین است و کســی حاضر نمی شود آن را 
بفروشــد. می فروشند چون ضامن برای آن پیدا نمی کنند. 
گزارش هایی به ما رسیده است که در برخی استان ها بانکها 
تا ســه ضامن نیز از متقاضیــان وام ازدواج طلب کرده اند. 
برای مقابله با این موضوع نیز ما پیشــنهاداتی نظیر اینکه 
بانک هــا یارانه افراد را به عنوان ضامن قبول کنند نیز ارائه 
دادیــم اما مورد موافقت واقع نشــد. مهمترین راهکار این 
اســت که بانک ها برای دریافت ضمانت ســلیقه ای عمل 
نکنند چراکه فراهم کردن یک ضامن شــاید برای بسیاری 
از زوجین امکان پذیر باشــد اما ارائه بیش از یک ضامن به 
ویژه در شهرســتان ها که کارمند کم است برای بسیاری از 

افراد ممکن نیست. 
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان وزارت 
ورزش و جوانان در پایان ســخنان خود با اشــاره به اینکه 
در مجموع وضعیت پرداخت وام ازدواج طی ســال جاری 
گرچه ایده آل نیســت اما در قیاس با ســال قبل ) ســال 
۱۴۰۰( بسیار بهتر شــده است و امیدواریم در سال آینده 
)سال ۱۴۰۲( نیز به نسبت امسال بهتر بشود، در خصوص 
لزوم توجه به بحث فرهنگی ترویج ازدواج و فرزندآوری در 
کنار ارائه مشوق های مالی، تاکید کرد: در بحث فرزندآوری 
و ترویج ازدواج نیازمند گفتمان ســازی، ترویج فرهنگی و 
فکری این موضوع هســتیم. اساسا پرداخت وام و امکانات، 
مشــوق هایی برای این امور هستند اما به عنوان یک علت 
تامه و عامل محرک اصلی محســوب نمی شــوند. بسیاری 
اوقات خیلــی از خانواده هایی که تمکــن مالی نیز دارند، 
اعتقادی به فرزندآوری ندارند و از این رو است که می گوییم 
در این زمینه باید »فرهنگ« تغییر کند؛ به صرف پرداخت 

وام نمی توان نتیجه مطلوبی گرفت.

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش با بیان 
اینکه محتوای قرآن برترین محتواست، تأکید کرد: تربیت 

قرآنی دانش آموزان بالاترین خدمت است.
بــه گــزارش ایســنا، اصغر باقــرزاده در ششــمین دوره 
توانمندسازی مدیران مراکز دارالقرآن الکریم سراسرکشور 
گفــت: این جمع بســیار با عظمت و با معرفــت به بهانه 
خدمت به قــرآن گرد هم آمده اند که بانــی آن اداره کل 
قــرآن، عترت و نماز وزارت آموزش و پرورش و به میزبانی 
اداره کل آمــوزش و پرورش اســتان اصفهان اســت. وی 
مدیــران دارالقرآن ها را »خادم معارف نورانی قرآن کریم« 
دانست و تاکید کرد: بالاترین خدمت تعلیم و تربیت است. 
چــه محتوایی بالاتر از محتوای قــرآن کریم وجود دارد؟! 
شــما این راه را برای خدمت به نسل جدید انتخاب کردید 

و این بالاترین حد رحمت خداوند در حق شــما هســت. 
معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش گفت: 
مسائل پرورشی و تربیتی بسیار مهم است و باید برای کار 
تربیتی تحقیق کنیم، مخاطبمان را بشناســیم و به آن ها 
توجه کنیم و صحبت های نوجوانان و جوانان را بشــنویم. 
باقرزاده توجه به ارتقای توانمندی نیروی انسانی و تربیت 
مربی متخصص را از مهم ترین اولویت های معاونت پرورشی 
در دوره خود عنوان و اظهار کرد: مجموعاً ۱۰۸ هزار مربی 
پرورشی موردنیاز آموزش و پرورش است که در حال حاضر 

۴۸ هزار مربی پرورشی مشغول کار هستند و6۰ هزار مربی 
پرورشــی کمبود داریم، این در حالی اســت که ۲۵ هزار 
مربی پرورشــی معادل نزدیک به۵۰ درصد بالای۲۰ سال 
ســابقه کار دارند و ۷ هزار نفر از آن ها امســال بازنشسته 
می شــوند.وی با بیان اینکه ۴۸ هزار نیروی فعلی پرورشی 
سنجش اثربخشی نشــده اند، اضافه کرد: مشکل این است 
که قبلی ها نیروی انسانی نکاشتند و ما امروز با مشکل در 

برداشت آن روبه رو هستیم. 
امسال تنها۵۰۰ نیروی پرورشی اضافه شد که بسیار تعداد 

کمی محســوب می شود.معاون پرورشی و فرهنگی با اشاره 
به فعالیت یک تا ســه ساعت در هفته روحانیان در کمک 
به معاونان پرورشــی گفت: این مقدار بیشــتر به برگزاری 
نمازهای جماعت اختصــاص می یابد و تأثیر چندانی روی 
رونــد ما نــدارد و کمبودهای فعلی را پوشــش نمی دهد.

باقرزاده ادامه داد: اگر قرار اســت سر سفره قرآن بنشینی 
و بایــد برای این کار نوجوان و مخاطــب را آماده کنیم از 
تبلیغ فرد به فرد غافل نشــویم.وی با بیان اینکه مشکلات 
بیان شده توســط مدیران مراکز دارالقرآن و دیگر مربیان 
تربیتی و پرورشی پیگیری می شود، از همه فعالان در حوزه 
پرورشی خواست تا نسبت به طهارت ظاهری و باطنی برای 
آموزش قرآن کریم و تربیت نوجوانان توجه ویژه داشــته 

باشند.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند تهران در واکنش به خبر 
منتشر شده مبنی بر تشکیل ابر پنج کیلومتری گاز متان در 
جنوب تهران گفت: هنوز گزارش مکتوبی از ســوی نهادهای 
بالادستی محیط زیست در خصوص صحت این خبر نداشته ایم.

به گزارش ایســنا، عزیزی در حاشیه مراســم بهره برداری از 
نخستین مرکز MRF تهران در جمع خبرنگاران در خصوص 
انتشار خبری مبنی بر تشــکیل ابر پنج کیلومتری گاز متان 

در جنوب تهران که ادعا می شــود از سوی ناسا منتشر شده، 
تصریح کــرد: این موضوع صرفا در حــد یک گزارش خبری 
منتشر شده و پرســش ما از دانشکده محیط زیست دانشگاه 
تهران و محیط زیست تهران با این پاسخ مواجه شد که هنوز 
به صورت مکتوب از دســتگاه های بالادستی در این خصوص 
چیزی منتشر نشده و این مسئله تنها در حد یک خبر است که 
نیاز به بررسی دارد.وی افزود: ما اقدامی که در کهریزک موجب 

تولید گاز متان شــود انجام نداده ایم. البته بحث پســماند تر 
در مجموعــه آرادکوه وجود دارد کــه هوادهی برای آن انجام 
می شود؛ اما اقدامی که گاز متان در این مجموعه تولید کند ما 
نداشته ایم.مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند تهران ادامه داد: 
محل های مختلفی در کهریزک وجود دارد که می تواند در این 
مسئله عامل باشد. البته اگر اصل موضوع تایید شود ولی هنوز 
گزارشی در این خصوص به صورت مکتوب نداشته ایم.عزیزی 

در خصوص انتشــار بوی نامطبوع در اطراف مجموعه آرادکوه 
نیز گفت: ظرف یک ســال گذشته گزارشی در این خصوص 
نداشــته ایم. اقدامات موثری در این راستا انجام شده ولی اگر 
ادعا کنیم به صورت کلی بو وجود ندارد، نادرســت اســت. ما 
مدیریت پسماند را در این مجموعه انجام می دهیم به شکلی 
که نیمی از زباله های ورودی دفن می شــود بخشی تفکیک و 

بخشی نیز برای زباله سوز مورد استفاده قرار می گیرد.


